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      (1)Møte mandag den 4. oktober 2010 kl. 10


President: D a g T e r j e A n d e r s e n
 D a g s o r d e n (nr. 3):


1. Hans Majestet Kongens tale til det 155. storting ved
 dets åpning og melding om Noregs rikes tilstand og
 styring


2. Referat


Presidenten:Den innkalte vararepresentant for Akers-
 hus fylke, Abid Q.Raja, har tatt sete.


Det foreligger fire permisjonssøknader:


– fra representanten Øyvind Vaksdal om permisjon i
 tiden fra og med 4. oktober til og med 7. oktober
 og fra representanten Geir Pollestad om permisjon
 i tiden fra og med 4. oktober til og med 6. okto-
 ber – begge for å delta i Europarådets parlamenta-
 riske forsamlings 2010-sesjon, 4. del, i Strasbourg
 – fra representanten MetteHanekamhaugom permisjon


i tiden fra og med 4. oktober til og med 7. okto-
 ber for å delta i Den interparlamentariske unions
 123. konferanse i Genève


– fra Senterpartiets stortingsgruppe om sykepermisjon
 for representanten Anne Tingelstad Wøien fra og
 med 4. oktober og inntil videre


Etter forslag fra presidenten ble enstemmig besluttet:


1. Søknadene behandles straks og innvilges.


2. Følgende vararepresentanter innkalles for å møte i
 permisjonstiden:


For Møre og Romsdal fylke: Jon GeorgDale
 For Oppland fylke: JohannesRindal


For Rogaland fylke: TerjeHallelandog ArneBergsvåg
 Presidenten:Jon Georg Dale, Johannes Rindal, Terje
 Halleland og Arne Bergsvåg er til stede og vil ta sete.


S t a t s r å d K a r l E i r i k S c h j ø t t - P e d e r s e n
 overbrakte 3 kgl. proposisjoner (se under Referat).


Presidenten: Representanten Trine Skei Grande vil
 framsette to representantforslag.


Trine Skei Grande (V) [10:05:15]: På vegne av re-
 presentanten Abid Q. Raja og meg sjøl vil jeg fremme
 et forslag om styrking av miljøhensyn ved bygging av
 kraftlinjer.


På vegne av representanten Abid Q. Raja og meg sjøl
 vil jeg også fremme forslag om trasévalg og teknologiske
 løsninger for kraftlinjen på strekningen Ørskog–Fardal.


Presidenten:Representanten Bård Hoksrud vil fram-
 sette et representantforslag.


Bård Hoksrud (FrP) [10:05:44]: På vegne av repre-
 sentantene Jan-Henrik Fredriksen, Ingebjørg Godskesen,
 Arne Sortevik, Åge Starheim og meg selv har jeg gleden
 av å fremsette forslag om å innføre målbar veistandard og
 etablering av selvstendig transporttilsyn.


Presidenten: Representanten Anders B. Werp vil
 framsette et representantforslag.


Anders B. Werp (H) [10:06:09]: På vegne av repre-
 sentantene Erna Solberg, Nikolai Astrup, Gunnar Gunder-
 sen, Svein Harberg, Trond Helleland, Frank Bakke-Jensen,
 Elisabeth Røbekk Nørve, Lars Bjarne Tvete, Bjørn Løde-
 mel og meg selv har jeg gleden av å framsette et forslag
 om en styrking av lokaldemokratiet og eiendomsretten i
 miljø- og arealforvaltningen.


Presidenten:Representanten Abid Q. Raja vil framset-
 te to representantforslag.


Abid Q. Raja (V) [10:06:44]:På vegne av Trine Skei
 Grande og meg selv har jeg æren av å fremme forslag om
 mer forutsigbarhet og mindre byråkratisk adopsjonspro-
 sess.


På vegne av Trine Skei Grande og meg selv fremmer jeg
 også forslag om å innføre en panteordning for miljøfarlig
 avfall.


Presidenten: De framsatte representantforslag vil bli
 behandlet på reglementsmessig måte.


S a k n r . 1 [10:07:26]


Hans Majestet Kongens tale til det 155. storting ved
 dets åpning og melding om Noregs rikes tilstand og
 styring


Presidenten:Presidenten vil foreslå at debatten ordnes
 slik:


Debatten åpnes med et innlegg fra statsministeren på
 inntil 20 minutter. Etter det innlegget gis det adgang til en
 replikkrunde på inntil seks replikker.


Deretter får hvert av opposisjonspartiene et innlegg på
 inntil 10 minutter, med en etterfølgende replikkrunde på
 inntil seks replikker.


Fem statsråder gis en taletid på inntil 5 minutter
 hver med etterfølgende replikkrunde på inntil fire replik-
 ker.


Dessuten fordeles 49 innlegg på inntil 5 minutter på
 gruppene som følger: Arbeiderpartiet atten innlegg, Frem-
 skrittspartiet tolv innlegg, Høyre ni innlegg, Sosialistisk
 Venstreparti tre innlegg, Senterpartiet tre innlegg, Kriste-
 lig Folkeparti tre innlegg og Venstre ett innlegg.


Dersom regjeringspartiene ønsker å slå sammen to fem-
 minuttersinnlegg for å gi parlamentariske ledere hoved-
 innlegg på 10 minutter, er det adgang til det.


Etter ett av femminuttersinnleggene fra hver gruppe gis
 det adgang til replikkrunde. I slike replikkrunder åpnes det
 for inntil seks replikker.


Til slutt blir det foreslått at de som måtte tegne seg på
 talerlisten utover de fordelte innlegg, får en taletid på inntil
 3 minutter.


– Det anses vedtatt.



(2)Statsminister Jens Stoltenberg [10:08:06]: Jeg har
 sett fram til å møte et storting som starter en sesjon som
 vil bli preget av arbeid med store og viktige saker.


Det er mitt håp at regjeringspartiene og opposisjonen
 møtes i debatter om de store linjevalgene, og om prinsi-
 pielle spørsmål. Slik kan vi gi velgerne klare alternativer.


Trontaledebatten er en anledning til både å presentere egen
 politikk og å få fram forskjellene mellom partiene.


Da velgerne i 2009 gjenvalgte flertallsregjeringen og ga
 oss fire nye år, fikk vi mandat til å gå løs på tre store opp-
 gaver. Det første er å sikre arbeidsplassene og styre Norge
 trygt gjennom finanskrisen. Det var et klart valg av arbeid
 og orden i økonomien framfor usikkerhet og økonomiske
 eksperimenter.


Norge har nå den laveste arbeidsledigheten i Europa.


Våre naboland har mer en dobbelt så høy ledighet. Med
 over 50 millioner mennesker uten arbeid i industrilande-
 ne er ledighet igjen blitt et stort sosialt problem i vår del
 av verden.


Finanskrisen er ikke over så lenge arbeidsledigheten
 biter seg fast. Norge har et bedre utgangspunkt enn mange
 andre land, men det er ingen selvfølge at arbeidsledigheten
 i vårt land skal være lav.


Arbeidsledigheten i Norge er nå lavere enn gjennom-
 snittet for de siste 20 årene. Sysselsettingen er høyere og
 arbeidsledigheten er lavere nå med ettervirkningene av
 finanskrisen enn i perioden 2001–2005 uten finanskrise.


Norge er et land med store muligheter. Vår oppgave er
 å ta mulighetene i bruk.


I forrige måned hadde jeg gleden av å være vert for
 en stor internasjonal konferanse om jobbskaping og vekst
 som Det internasjonale pengefondet og Den internasjonale
 arbeidsorganisasjonen arrangerte i Norge. Oslo-møtet var
 en anerkjennelse til den norske modellen, som har vist sine
 sterkeste og beste egenskaper nettopp under finanskrisen.


Et tett samarbeid med partene i arbeidslivet, aktiv mot-
 konjunkturpolitikk, aktiv arbeidsmarkedspolitikk, aktiv
 næringspolitikk og en sterk skattefinansiert offentlig sek-
 tor er bærebjelkene i vårt system for arbeid til alle.


Det at vi har lyktes med å holde orden i norsk økonomi,
 har ført til en kraftig kjøpekraftforbedring for husholdnin-
 gene. En familie med to barn i barnehagealder som hadde
 700 000 kr i samlet inntekt i 2005, har nå 85 000 kr mer
 å rutte med i året. I mange andre europeiske land er tvert
 imot kutt i lønningene en del av prisen for finanskrisen.


Regjeringen vil videreføre en politikk som gir økt kjø-
 pekraft til lønnstakere og pensjonister. Vi vil føre en
 politikk for fortsatt lav rente.


Arbeid til alle handler om mer enn å holde arbeidsle-
 digheten nede, det handler også om å skape et arbeidsliv
 der det er plass til flere. Et inkluderende arbeidsliv er vik-
 tig for den enkeltes velferd og for økonomiens vekstkraft.


Derfor er jeg glad for at sykefraværet nå går kraftig ned.


Fra 1. halvår i fjor til 1. halvår i år er sykefraværet redu-
 sert med nærmere 10 pst. Økt oppmerksomhet, bevissthet
 om sykefravær og økt bruk av gradert sykemelding har
 bidratt til lavere fravær.


Regjeringen vil sammen med organisasjonene i ar-
 beidslivet fortsette arbeidet for et mer inkluderende ar-


beidsliv. Regjeringen vil at det skal være full lønn under
 sykdom, og vi vil skape et arbeidsliv der færre blir gående
 sykemeldte.


Vi vet også at mange av dem som i dag er uføre, har
 et ønske om å bidra. Derfor skal vi skape et mer inklu-
 derende arbeidsliv og bygge broer tilbake til arbeidslivet.


Regjeringen vil fremme en egen sak om uførepensjon for
 Stortinget.


Fra årsskiftet trer det nye pensjonssystemet i kraft, en
 av tidenes viktigste reformer av offentlig sektor. Vi trygger
 folketrygden.


Regelen om at pensjonen avkortes når man har arbeids-
 inntekt ved siden av, ble helt fjernet fra 1. januar 2009 for
 dem over 67 år. Fra neste år vil vi gå videre og fjerne denne
 avkortingen for alle over 62 år i privat sektor. Disse kan
 da helt fritt kombinere arbeid og pensjon.


Pensjonsreformen vil gjøre det mer lønnsomt å arbei-
 de. Flere vil jobbe mer, og flere vil kombinere arbeid og
 pensjon. Dette vil øke verdiskapingen i landet. Over tid vil
 offentlige finanser styrkes med anslagsvis 3 pst. av nasjo-
 nalproduktet. Regnet om til i dag tilsvarer dette omtrent
 60 mrd. kr mer i året til skole, omsorg og veier.


Knapt noen annen reform har vært viktigere for å
 trygge det norske velferdssamfunnet enn pensjonsrefor-
 men. Pensjonsreformen hadde ikke vært mulig uten med-
 virkning fra ansvarlige arbeidstakerorganisasjoner. Mens
 andre land opplever at forsøk på å fornye velferdsordnin-
 gene ender i konflikt, omfattende streiker og strid, har vi
 gjennom dialog og samarbeid laget et pensjonssystem som
 sikrer arbeidstakerne gode pensjoner og samtidig trygger
 framtidens velferd.


Pensjonsreformen er et uttrykk for den norske model-
 lens styrke. Jeg er glad for at regjeringens forhold til lan-
 dets arbeidstakere er preget av at vi jobber med hverandre,
 ikke mot hverandre.


Lav arbeidsledighet og et inkluderende arbeidsliv er
 vårt viktigste virkemiddel for å lykkes med inkludering.


Regjeringen vil fremme forslag om å øke antallet timer
 med rett og plikt til norskopplæring. Samtidig vil vi innfø-
 re obligatoriske prøver i norsk og samfunnskunnskap. En
 konsekvent og rettferdig flyktning- og asylpolitikk gjør ar-
 beidet for å inkludere dem som har lovlig opphold, enkle-
 re. Regjeringen vil også neste år øke antallet uttransporter
 av folk som ikke har krav på opphold i landet vårt.


Regjeringen har gjennom «Samarbeid for arbeid» hatt
 en bred dialog med mange om hvordan vi skal sikre fram-
 tidens arbeidsplasser. Det har handlet om hvordan vi bedre
 kan legge til rette for å starte nye bedrifter, og hvordan vi
 kan satse på kunnskap og forskning.


Vi vil trappe opp innsatsen for at flere gjennomfører
 videregående opplæring.


Regjeringen vil gjennomføre en ekstra innsats mot
 ungdomstrinnet ved å styrke miljøet for læring og gjøre
 opplæringen mer variert og relevant for elevene.


Vi vil legge fram en egen stortingsmelding om ung-
 domstrinnet. Vi vil øke antallet studieplasser i høyere
 utdanning.


Regjeringens andre store prosjekt er å fornye, forster-
ke og forbedre et av verdens beste velferdssamfunn. Det



(3)er et veivalg som handler om å prioritere velferdstjenester
 framfor skattekutt og bygge sterke fellesskap i stedet for
 å overlate ansvaret til den enkelte. Dette valget har ført til
 at kommunene i forrige stortingsperiode har kunnet øke
 antallet årsverk i velferdsproduksjon med 40 000: lærere,
 barnehageassistenter og helsefagarbeidere, totalt sett nes-
 ten like mange som det er innbyggere i Sandefjord. Knapt
 noen gang før har antallet ansatte i kommunene økt mer
 enn i den siste fireårsperioden.


I 2005 lovet regjeringspartiene å innføre full barneha-
 gedekning. Det har vi innfridd.


For ett år siden lovet vi full sykehjemsdekning. Det er
 vi i gang med. Innen 2015 skal alle som har behov for
 det, ha tilbud om heldøgns pleie og omsorg. Målet er å
 sikre alle eldre en verdig omsorg, i tråd med forliket her i
 Stortinget mellom regjeringspartiene, Venstre og Kristelig
 Folkeparti.


Regjeringen vil derfor i høst innføre en egen forskrift
 om en verdighetsgaranti i eldreomsorgen. Den vil inne-
 holde krav til kommunene om å sørge for forsvarlig bo-
 form, variert og tilstrekkelig kosthold og normal døgnryt-
 me. I de tilfellene der verdighetsgarantien ikke følges opp,
 kan det klages. Regjeringen vil forenkle klageadgangen.


Vi vil også fortsette å arbeide med Samhandlingsrefor-
 men. Målet er økt pasientbehandling og bedre helsetilbud
 gjennom bedre samarbeid i alle ledd av helse- og omsorgs-
 tjenestene. Samhandlingsreformen handler om å fornye
 og forbedre velferdssamfunnet. Samhandlingsreformen er
 starten på en gradvis omlegging av norsk helsevesen. Det
 handler om


– forebygging og tidlig innsats
 – å gi et tilbud nær pasienten


– bedre samhandling mellom sykehus og kommunene
 Utbygging av kommunehelsetjenestene vil gjøre at
 færre legges inn på sykehus, og flere kan skrives ut av
 sykehusene. Utskrivningsklare pasienter skal få tilbud om
 lokalmedisinske sentre og sykehjem.


Mennesker som sliter med f.eks. et gryende rusproblem
 eller psykiatrisk lidelse, skal få hjelp tidlig, i stedet for at
 behandlingen først kommer når problemet er blitt stort,
 dyrt og vanskelig å behandle.


I stedet for å sende pasienter lange avstander med taxi
 eller fly for å få dialyse eller cellegift skal de kunne få
 det på lokalmedisinske sentre når det er forsvarlig – eller,
 som jeg hadde gleden av å se på et sykehjem i Løren-
 skog i sommer: et ambulerende røntgenteam som brakte
 røntgenapparatet til det kommunale sykehjemmet, i stedet
 for at de gamle måtte gjennomføre en slitsom reise til det
 statlige sykehuset for å få tatt bilder.


For å følge opp Samhandlingsreformen vil regjeringen
 det kommende året legge fram flere viktige dokumenter
 for Stortinget:


– ny nasjonal helse- og omsorgsplan


– ny lov om kommunale helse- og omsorgstjenester
 – ny folkehelselov


Velferd koster. Derfor må vi bruke de store pengene
 på de store oppgavene. Vi får mye igjen for det vi bidrar
 med til fellesskapet. Regjeringen mener at Norge har et
 skattenivå som sikrer verdiskaping, omfordeling og beho-


vet for å finansiere velferdsnivået. Vi er åpne for å se på
 hvordan skattesystemet kan gi mer verdiskaping eller mer
 rettferdighet, men det samlede skattenivået ligger fast.


For få år siden var det en utbredt forestilling på høyre-
 siden i Norge og internasjonalt at den norske og nordiske
 modellen var helt uegnet til å møte globaliseringens tids-
 alder. Vi fikk høre at land med stor offentlig sektor, høye
 skatter, små inntektsforskjeller og sterke fagforeninger var
 umoderne, udynamiske og sjanseløse i en verden med økt
 konkurranse.


Så feil kan man ta. Historien har vist oss at de nordis-
 ke landene viste seg å være konkurransedyktige gjennom
 globaliseringen de siste tiårene og gjennom de siste åre-
 nes økonomiske tilbakeslag. Samfunn som legger vekt på
 å trekke alle med, som skaper sterke fellesskap, har vist
 større evne til nyskaping og omstilling enn samfunn preget
 av forskjeller og konflikter. Trygge mennesker våger mer.


Når alle er med, oppnår vi mer sammen enn når mange
 stenges ute.


Da investeringsbanken Lehman Brothers gikk over
 ende høsten 2008, var det ikke bare en investeringsbank
 som gikk konkurs. Det var den naive troen på markeds-
 kreftenes fortreffelighet som gikk fallitt.


Lederen for Stortingets største opposisjonsparti, Siv
 Jensen, lovet i Aftenposten før valget i fjor at med Frem-
 skrittspartiet i regjering vil det bli «markedstenkning på
 alle nivåer», og hun varslet at det ville bli «total end-
 ring» i Norge. Jeg er glad for å kunne starte denne stor-
 tingssesjonen med å erklære meg helt enig med Siv Jen-
 sen: Med Fremskrittspartiet i regjering ville det blitt total
 endring. Omfattende skattekutt, uansvarlig pengebruk, re-
 dusert statlig innsats i arbeidsmarkedet og svakere rettig-
 heter til arbeidstakerne er grunnleggende brudd med den
 samfunnsmodellen vi har utviklet i Norge.


Likestillingspolitikken er et annet område der vi ville
 sett forskjeller. En viktig årsak til at Norge har hatt sterk
 økonomisk vekst gjennom mange år, er at stadig flere kvin-
 ner har valgt å ta utdanning og gå ut i arbeidslivet. Det
 har ikke kommet av seg selv. Det skyldes tiår på tiår med
 kamp for barnehager, skolefritidsordninger, makspriser, li-
 kestillingsombud, foreldrepermisjon og fedrekvoter. Ikke
 ett av disse store likestillingsskrittene har gått igjennom
 uten politisk strid her i Stortinget.


Uenigheten om likestillingspolitikken er til stede også
 i dag. Høyrepartiene vil avskaffe pappakvoten i foreldre-
 permisjonen. Regjeringen vil utvide den. Også det handler
 om å fornye og forbedre det norske velferdssamfunnet.


Regjeringens tredje store oppgave er å lede an i det glo-
 bale arbeidet mot klimaendringer. Utslippene av klimagas-
 ser er stabilisert de senere årene. Siden 2008 er utslippene
 redusert med over 5 pst. Dette henger sammen med tilba-
 keslaget i internasjonal økonomi, men omfattende tiltak
 for å redusere utslippene har også hatt betydning.


Det viktigste virkemiddelet for å kutte norske utslipp
 av klimagasser er CO2-avgifter og klimakvoter. I overkant
 av 70 pst. av norske utslipp er ilagt avgifter eller kvoter.


Dette gjør det dyrt å forurense og lønnsomt å kutte ut-
slippene. Klimakvoter og CO2-avgifter fremmer utviklin-
gen av miljøvennlig teknologi. I tillegg sikrer vi at det



(4)er forurenseren og ikke fellesskapet som må betale for
 klimatiltakene.


Regjeringen vil trappe opp bruken av økonomiske og
 andre virkemidler for å redusere utslippene i Norge. Ar-
 beidet med å bygge et verdensledende teknologisenter for
 karbonfangst på Mongstad er i full gang. Dette blir det
 fremste i sitt slag i verden, bl.a. fordi det blir mulig å teste
 ut ulike typer gasser og teknologier på ulike typer avgas-
 ser. Teknologiene som utvikles på Mongstad og testes der,
 vil være relevante for rensing av både gasskraftverk og
 kullkraftverk.


Senteret vil bli dyrt, men vi må være villige til å
 satse mye for å utvikle teknologier verden er helt avhen-
 gig av dersom vi skal lykkes med å få ned utslippene av
 klimagasser.


Bevilgningene til jernbane og kollektivtransport skal
 trappes ytterligere opp.


Regjeringen følger opp klimaforliket og legger opp til
 å innføre grønne sertifikater fra 2012. Det innebærer be-
 tydelige subsidier til utbygging av vannkraft og vindkraft.


Utbygging av store mengder fornybar kraft vil ikke være
 mulig uten utbygging av kraftnettet i Norge.


I tillegg til omfattende klimatiltak i Norge er regje-
 ringen opptatt av å finansiere klimatiltak som virkelig
 monner i andre land.


Norge er et foregangsland i arbeidet med å stanse av-
 skogingen i verden. Redusert avskoging kan gi de største
 og raskeste kuttene i utslippene av klimagasser. Dette
 ser vi nå skje i Amazonas, der avskogingen er betydelig
 redusert de siste årene.


Alle land ønsker å redusere utslipp av drivhusgasser,
 men det er mindre grad av enighet om hvordan regningen
 skal fordeles.


Spørsmålet om hvordan klimatiltak skal finansieres er
 kanskje det mest krevende spørsmålet i de internasjona-
 le klimaforhandlingene. Neste uke møtes den rådgivende
 gruppen som FNs generalsekretær har nedsatt for å arbeide
 med klimafinansiering, i Addis Abeba. Gruppen vil ikke
 løse alle gjenstående spørsmål om klimafinansiering, men
 den vil forhåpentligvis bidra til at man kommer nærmere
 en løsning i de internasjonale klimaforhandlingene.


Arbeidet til det internasjonale klimapanelet har vært
 grundig vurdert det siste året. Enkelte mindre feil og
 mangler er avdekket, men ingen av de uavhengige vur-
 deringene reiser tvil om det grunnleggende budskapet til
 klimapanelet: Kloden blir varmere. Det foregår mennes-
 keskapte klimaendringer.


I 2012 løper Kyoto-avtalen ut. Det haster med å få
 på plass enighet om en ny internasjonal klimaavtale med
 forpliktende utslippskutt.


For tre uker siden undertegnet vi delelinjeavtalen med
 Russland i Murmansk – en avtale om en maritim grense-
 linje mellom Norge og Russland som skaper klarhet, for-
 utsigbarhet og stabilitet for myndighetsutøvelse, kontroll
 og råderett over ressursene i dette området, en avtale som
 fullt ut er forankret i folkeretten, en avtale som viderefører
 vårt gode fiskerisamarbeid basert på en bærekraftig for-
 valtning av en av verdens rikeste fiskeriressurser, og som
 inneholder detaljerte regler for utvinning av olje- og gass-


ressurser som befinner seg på begge sider av grenselinjen,
 en avtale som åpner for helt nye perspektiver i samarbeidet
 mellom Norge og Russland.


Regjeringen tar sikte på å legge fram avtalen for Stor-
 tinget for godkjenning før jul. Avtalen gir nye muligheter.


Det er vår oppgave å forvalte disse mulighetene på en god
 måte.


Presidenten:Det blir replikkordskifte. Første replikant
 er representanten Siv Jensen.


Vårt nye anlegg aksepterer ikke at representanten Jen-
 sen får to replikker etter hverandre, men det aksepterer
 presidenten, så da blir det sånn.


Siv Jensen (FrP) [10:25:10]:Takk for det, president.


Først må jeg jo si at jeg synes det er utrolig hyggelig
 at statsministeren drømmer seg bort fra den brutale virke-
 ligheten i regjeringen, når han tydeligvis titt og ofte tenker
 på både Fremskrittspartiet og meg. Det synes jeg er bra,
 men han burde lese vårt partiprogram litt nøyere også, så
 kanskje han fikk noen gode ideer til reformer for Norge.


For jeg lyttet grundig til det statsministeren sa, og jeg
 tror at jeg fanget opp at han brukte ordet «reform» én gang.


Det var i tilknytning til pensjonsreformen, som egentlig
 ikke er noen fordel for pensjonistene, men først og fremst
 en fordel for statskassen. Derimot ville det være fornuftig
 både for statskassen og for enkeltmenneskene om statsmi-
 nisteren og regjeringen snart begynte å ha noen ideer om
 å reformere det byråkratiske Norge – avbyråkratisere, av-
 regulere – slik at det var brukerne som kom i fokus, frem-
 for systemer, lovgivning, hindre, problemer. Nav er kan-
 skje det fremste eksempelet. Derfor vil jeg gjerne utfordre
 statsministeren på nettopp det: Har han noen som helst
 tanker om nye reformer særlig knyttet til å avbyråkratisere
 Norge? Han begynte jo veldig friskt i Stoltenberg I-regje-
 ringen, men de tankene la han fort i skuffen.


Statsminister Jens Stoltenberg [10:26:21]: For det
 første er det helt riktig at jeg iblant tenker på Siv Jensen,
 og det burde glede Siv Jensen.


Siv Jensen (FrP) [10:26:20]:Ja, det gjør det.


Statsminister Jens Stoltenberg [10:26:22]: Det er
 bra.


Det andre er at det burde glede representanten Jensen
 at jeg valgte denne debatten til å understreke at jeg var
 enig med Fremskrittspartiet, at dersom Fremskrittspartiet
 kommer i regjering, blir det total endring og markedstenk-
 ning på alle nivåer. Jeg står for en annen politikk. Jeg tror
 på den norske modellen, at vi løser ting i fellesskap, og at
 markedet ikke kan styre alt, men det er en ærlig og redelig
 sak at det er tydelige forskjeller.


For det andre nevnte jeg «reform» flere ganger. Jeg
snakket mye om Samhandlingsreformen som et av de store
og viktige prosjektene som vil gjøre norsk helsevesen
bedre. For det tredje er vi opptatt av å avbyråkratisere. En
av de tingene vi virkelig gjør, er å ta i bruk informasjons-
teknologi. Vi har nå fått disse egenandelene over på elek-



(5)tronisk form – det tror jeg mange opplever som en klar for-
 bedring når det gjelder byråkrati – og vi gjør også mange
 andre store og små tiltak for å avbyråkratisere Norge. Det
 er en del av det fornyelsesprosjektet vi gjør i samarbeid
 med de ansattes organisasjoner. Derfor får vi det til.


Siv Jensen (FrP) [10:27:20]:Jeg er ikke sikker på om
 brukerne oppfatter det på den måten, men det vil jo tiden
 vise.


Men la meg utfordre statsministeren helt konkret på ett
 område, som han også nevnte, nemlig sykehjem og syke-
 hjemsdekning. Det er for så vidt ambisiøst å ha en plan
 om å nå full sykehjemsdekning innen 2015. Det er en am-
 bisjon Fremskrittspartiet deler, selv om vi skulle sett pla-
 nen enda litt mer ambisiøs. Men det jeg la merke til, var
 at statsministeren kun nevnte verdighetsgarantien som det
 eneste virkemiddelet for å nå dette. Det kan jo ikke være
 riktig. Det betyr en forskrift som muligens gir folk en kla-
 geadgang, men som ikke i seg selv fører til en utbygging av
 antall sykehjemsplasser, som dessverre nå går ned. Hvor-
 dan har Regjeringen tenkt å nå målet om full sykehjems-
 dekning, slik at vi kan få slutt på at de eldre som har et
 pleiebehov i Norge – år foran oss – må stå og vente i en
 uverdig kø? Det er mulig å løse dette, særlig hvis regje-
 ringen legger bort sin motstand mot private og er litt mer
 opptatt av å tenke fleksibilitet og slippe andre til i konkur-
 ransen for å gi de eldre et verdig pleie- og omsorgstilbud.


Det er jo det det dreier seg om, ikke hvem som gir dem
 tjenesten.


Statsminister Jens Stoltenberg [10:28:39]: Jeg
 mener at det private har en rolle i utbygging av norsk eld-
 reomsorg, men det avgjørende er at det enten det er privat
 eller offentlig drift, kommer offentlige penger. Vi sørget
 for masse ekstra offentlige penger til private og offentlige
 barnehager, og derfor ble det full barnehagedekning. Nå
 skal vi sørge for mer offentlige penger til eldreomsorg, og
 da skal det også etter hvert bli full sykehjemsdekning.


Men full sykehjemsdekning handler jo om minst tre
 ting. Det handler om hjemmetjenestene. Får vi mer hjem-
 mesykepleie, mer hjemmehjelp, vil færre ha behov for å
 komme på institusjon. Så handler det om å bygge ut om-
 sorgsboliger, og så handler det om å bygge ut sykehjem.


Det er de tre tingene vi gjør samtidig, og som gjør at vi
 skal kunne gi et tilbud, slik at alle som trenger det, får
 heldøgns omsorg og tilsyn.


Jeg må bare kort ta én ting om det forrige spørsmå-
 let, nemlig at pensjonsreformen bare var en innsparings-
 reform. Det er helt feil. Jeg tror alle kommer til å sette
 stor pris på fritt å kunne kombinere pensjon og arbeid,
 og det får alle i privat sektor fra neste år. I offentlig sek-
 tor lyktes vi ikke med å få forhandlet fram en slik avtale,
 men det blir altså en vesentlig forbedring i muligheten til
 å kunne kombinere pensjon og arbeid for veldig mange
 lønnstakere.


Erna Solberg (H) [10:30:02]: I trontalen står det at
 regjeringen vil «forsvare, fornye og forbedre» velferdssta-
 ten. Det er en god uttalelse, og det tror jeg er noe som sam-


ler hele Det norske storting. Det er ikke ønsket om å for-
 bedre velferdssamfunnet og velferdsstaten som er det som
 skiller, men måten vi har tenkt å gjøre det på, og hvordan
 vi sikrer det.


På ett område er det under de rød-grønne gått feil i for-
 bindelse med velferdsutviklingen. De som driver med vel-
 ferd innenfor frivillige og private organisasjoner, det være
 seg barnehager, barnevern, rehabilitering – ja, på nesten
 alle områder – har opplevd de siste fem årene som en gjen-
 nomgående nedbygging av og mangel på respekt for de
 tilbudene som de står for. Historien er at barnevernsbarn
 blir sendt rundt, at rehabiliteringstilbud blir nedlagt. Mitt
 spørsmål til statsministeren er: Har han tenkt å endre på
 den politikken fra regjeringen?


Statsminister Jens Stoltenberg [10:31:08]:Virkelig-
 hetsbeskrivelsen i spørsmålet er feil. Det er ikke slik at
 vi nedbygger private tilbud. Tvert imot mener jeg at de
 har en viktig rolle å spille. Vi er ikke imot private. Priva-
 te har alltid hatt en stor rolle i det norske velferdssamfun-
 net. Det vi er mot, er markedstenkningen, at markedet skal
 styre fordelingen av disse godene. Det er markedet som
 ikke kan styre velferden, men Kirkens Bymisjon, Frelses-
 armeen, Sanitetsforeningen og mange andre skal bidra, har
 bidratt og bidrar svært positivt i utbyggingen av det nors-
 ke velferdssamfunnet. Det ble full barnehagedekning fordi
 denne regjeringen sørget for mange ekstra milliarder til of-
 fentlige barnehager og også til mange private barnehager.


Så premisset for spørsmålet er altså ikke riktig.


Vi kan ikke overlate fordeling av velferd til markedet,
 men private aktører har spilt og skal spille en viktig rolle i
 utbyggingen av det norske velferdssamfunnet også i årene
 som kommer.


Erna Solberg (H) [10:32:06]:Det er ingen som fore-
 slår at fordelingen av velferden skal overlates til private
 eller til markedet, men det er spørsmål om de private skal
 få en rolle, om de frivillige skal få en rolle i å utvikle vel-
 ferdssamfunnet, slik at vi bruker alle de gode talentene
 som finnes i vårt samfunn.


Det er faktisk feil det statsministeren sier. 30 omsorgs-
 plasser i Frelsesarmeens prosjekt Håpets Dør er nedlagt.


Listen er her – jeg har ganske mange av konsekvensene av
 det som har skjedd. I tillegg vet vi nå at regjeringen har
 skapt stor usikkerhet rundt de private barnehagenes frem-
 tid ved å foreslå endringer i deres finansiering som gjør
 at mange av dem står i fare for ikke å få lån i fremtiden,
 og man har ikke lagt vekk forslaget. Man har bare utsatt
 det.


Mitt spørsmål igjen til statsministeren: Anerkjenner
 han at både private og frivillige bidrar til å løfte velferden,
 og vil han gi dem bedre vilkår innenfor det skattefinansi-
 erte velferdssystemet i årene som kommer?


Statsminister Jens Stoltenberg [10:33:11]: Ja, jeg
anerkjenner at private og frivillige bidrar til å utvikle det
norske velferdssamfunnet. Det har de gjort i mange, mange
tiår. Selv da Arbeiderpartiet hadde rent flertall på Stortin-
get, spilte de private en rolle i utviklingen av det norske



(6)velferdssamfunnet. Det jeg er motstander av, er markeds-
 tenkningen. Det jeg er motstander av, er den utstrakte bru-
 ken av anbud, og så er jeg altså tilhenger av at det er kom-
 munene selv som avgjør. Det betyr at når vi har eksempler
 på at man velger én framfor en annen og kanskje ned-
 legger et sted, er det altså kommunen som benytter seg
 av sin kommunale selvråderett, sitt lokale selvstyre, til å
 gjennomføre den politikken de selv ønsker lokalt.


Hvis man skal ha så mye anbud som Høyre vil, må jo
 noen tape anbudene, og da blir det noen som må nedlegge
 eller redusere sin virksomhet.


Dagfinn Høybråten (KrF) [10:34:02]:Det var inter-
 essant å høre at regjeringen er mot bruk av markedet i
 forhold til ideell sektor, for det som er problemet for ide-
 ell sektor, er at regjeringen kjører markedsprinsippene og
 anbudsprinsippene så hardt at institusjon etter institusjon
 må legge ned. Da snakker jeg ikke om de kommersiel-
 le institusjonene. Jeg snakker om Frelsesarmeen, som har
 måttet legge ned fire barnevernsinstitusjoner, tre rusinsti-
 tusjoner og to sykehjem. Det er fakta som statsministeren
 ikke kan komme unna. HSH – tidligere Handels- og Ser-
 vicenæringens Hovedorganisasjon – sier at ideelle institu-
 sjoner i helse- og sosialsektoren kan være borte i løpet av
 fem til ti år hvis denne politikken fortsetter.


Jeg tror ikke statsministeren ønsker dette. Jeg tror ikke
 statsministeren ønsker denne type resultater eller denne
 type politikk. Derfor vil jeg utfordre ham på om det ikke
 er på tide å gjøre som Bård Vegar Solhjell, min ærede
 parlamentarisk lederkollega har foreslått: å snu på poli-
 tikken og sikre de ideelle institusjonene. Kristelig Fol-
 keparti vil i dag invitere hele Stortinget til et forlik om
 dette, for vi kan ikke tillate at kua dør mens gresset
 gror.


Statsminister Jens Stoltenberg [10:35:09]: Jeg
 mener at vi i all hovedsak har funnet en riktig arbeids-
 deling mellom staten og kommunen når det gjelder an-
 svarsfordeling innenfor velferdsproduksjon. Vi sørger for
 finansiering. Vi sørger for lover og regler og minstekrav
 og minstestandarder, og så er det i stor grad opp til kom-
 munene selv å avgjøre hvordan de velger å organisere til-
 budet. Noen velger å gjøre alt i kommunal regi, noen
 velger en kombinasjon av kommunal regi og kanskje fri-
 villige som Sanitetsforeningen og Frelsesarmeen, og noen
 velger altså noe større grad av konkurranseutsetting. Jeg
 mener at kommunene fortsatt skal avgjøre det. Det betyr
 helt sikkert at noen kommuner gjør beslutninger jeg kan
 være uenig i. Men jeg mener at har vi kommunalt selv-
 styre, har vi kommunalt selvstyre, og så må kommune-
 ne selv vurdere hvordan de best organiserer dette lokalt,
 gitt at de oppfyller de krav vi stiller sentralt til kvalitet og
 tilbud.


Når det gjelder frivilligheten, har vi styrket den. Det
 var denne regjeringen som sørget for at vi nå får over
 1 mrd. kr ekstra i momskompensasjon til frivillig sektor
 i Norge, og det er langt flere plasser både i offentlig og
 privat velferdsproduksjon nå enn i 2005. Så det blir mer.


Men alle kan ikke drive akkurat som før.


Trine Skei Grande (V) [10:36:35]: Det har ikke ak-
 kurat vært noen drømmesommer for regjeringa. Mye av
 krangelen innad har ført til at man har vært mer opptatt
 av å passe på hverandre enn å utvikle nye, store visjoner,
 og trontalen er et eksempel på det. Det er veldig lite nytt,
 det er veldig lite konkret (lyd fra presidentplassen) – jeg
 takker for akkompagnementet fra presidenten til det.


Det som jeg har lyst til å lure på, er om statsminis-
 teren har lest Per Kleppes innlegg i Dagens Næringsliv
 som var veldig godt og til inspirasjon for oss som er opp-
 tatt av å fornye offentlig sektor, tenke nye tanker og være
 med og utvikle nye visjoner. Det virker som om regjerin-
 gen er opptatt av å si de store, gamle ordene som «skatt»


eller «velferd» eller «bruke de store pengene på de store
 tingene» eller uttrykke andre sånne svulstige ord uten at
 det egentlig tenkes nye tanker om hvordan vi skal utvikle
 velferdsstaten og bruke ulike aktører for å få det til. Har
 statsministeren lest Kleppes innlegg?


Statsminister Jens Stoltenberg [10:37:48]:Svaret er
 ja. Jeg har lest Per Kleppes innlegg. Jeg har stor glede av å
 lese hans innlegg, og jeg har drøftet mange spørsmål med
 ham oppigjennom årene.


Så til spørsmålet om visjoner. Regjeringen har mange
 visjoner, og jeg redegjorde for tre av de viktigste i inn-
 legget mitt. Det å sikre Europas laveste ledighet, det å
 sikre landet kanskje verdens høyeste sysselsetting er en
 stor visjon. De landene som ikke greier å virkeliggjøre den
 visjonen, vet hvor smertefullt og vanskelig det er.


Det å fornye og forbedre ett av verdens beste velferds-
 samfunn er en stor visjon, og vi gjennomfører det nå. Pen-
 sjonsreformen – kanskje det største fornyingsprosjektet
 som noen gang har vært gjennomført. Samhandlingsrefor-
 men – en ny, stor omlegging. Det vil ta tid og er en ret-
 ning, men vi vil gradvis starte en omlegging fra 2012. Vi
 går gjennom uførepensjonssystemet nettopp for å se på om
 det går an å gjøre det lettere å kombinere arbeid og trygd,
 og å gjøre det lettere å komme inn i arbeidslivet for uføre.


Omleggingen av Forsvaret går sakte, men sikkert – det
 skjer en voldsom modernisering av Forsvaret. Det er ikke
 et lite, men et stort moderniseringsprosjekt. Og vi har
 omfattende økt bruk av informasjonsteknologi i offentlig
 sektor.


Så vi fornyer og forbedrer offentlig sektor.


Presidenten:Dermed er replikkordskiftet omme.


Siv Jensen (FrP) [10:39:28]: Det siste året har vært
 preget av rot, kaos og uenighet internt i den rød-grønne
 regjeringen. Kanskje var det derfor vi fikk en uvanlig kort
 trontale på lørdag. Den var uvanlig kort, og den hadde vel-
 dig lite å by på – lave ambisjoner. Det kan i hvert fall tyde
 på at regjeringen først og fremst bruker tid på å administ-
 rere det bestående – når de ikke bruker tiden på å krangle
 seg imellom.


Selvfølgelig er det forskjeller mellom Arbeiderparti-
 et og Fremskrittspartiet, det har statsministeren helt rett i.


I et fremskrittspartisamfunn vil enkeltmennesket få stør-
re plass. Når statsministeren sier at han er motstander av



(7)markedstenkningen, betyr det å være motstander av inn-
 byggernes rett til frie valg over eget liv. Der statsministe-
 ren har mest tro på seg selv, har Fremskrittspartiet og jeg
 mest tro på enkeltmennesket og deres rett til å ta kloke valg
 over eget liv. Derfor synes jeg det er underlig at regjerin-
 gen og statsministeren ikke presenterer noen reformer. Det
 er ingen visjoner og ingen vyer for hvor de skal med det
 flertallet som de tross alt har i denne stortingsperioden.


Reformbehovet er stort, og la meg særlig nevne noen
 områder.


Eldreomsorgen: Her går utviklingen feil vei. Statsmi-
 nisteren har selvfølgelig helt rett i at dette handler om pen-
 ger, dette handler om kommuneøkonomi, for med dagens
 modell og dagens system er det kommunene som har an-
 svaret for å finansiere eldreomsorgen. Men da må de altså
 få det handlingsrommet, og det har de ikke. Da kan jeg
 gi statsministeren to tips, hvis han har tid til å korrigere
 statsbudsjettet til i morgen: Det ene han burde gjøre, var
 å gjøre noe med investeringstilskuddet og gjerne doble
 det – kanskje tredoble det også – for å øke utbyggingstak-
 ten i Kommune-Norge. Det andre han må gjøre, er å øre-
 merke midler til drift. Det er den eneste og sikreste måten
 å få opp produksjonen av sykehjemsplasser på, med det
 bestående system. Men i realiteten er det systemet som er
 foreldet. Organiseringen av eldreomsorgen har i det alt ve-
 sentlige ligget bom fast – med mange vekslende regjerin-
 ger i Norge gjennom mange, mange år. Likevel er det det
 temaet som står høyest på dagsordenen hver gang vi har
 valg. Det forteller meg at dette er et område overmodent
 for reform, men da må man tørre å tenke nye tanker, tørre
 å se på en omlegging av finansieringen og tørre å sette
 enkeltmenneskets rett til å ta valg i sentrum.


Et annet område som trenger reform, er justissekto-
 ren. Jeg merket meg at under hele sitt innlegg nevnte ikke
 statsministeren denne sektoren med et eneste ord, og det
 til tross for at vi nå får uromeldinger fra politidistrikt
 etter politidistrikt om nedbemanning, om vakante stillin-
 ger. Mange av de nyutdannede politihøgskolestudentene
 får ikke jobb, og det er senest nylig bekreftet av politidi-
 rektøren. Hva hjelper det da å ha en ambisjon i trontalen
 om å fortsette opptaket til Politihøgskolen hvis de visselig
 går en usikkerhet i møte hva gjelder jobb for fremtiden?


Norge trenger flere politifolk, ikke færre. Det handler om
 penger, men det handler også om å tenke annerledes med
 tanke på hele politisektoren. Det handler først og fremst
 om å gi det enkelte mennesket i dette samfunnet trygghe-
 ten tilbake. Det burde statsministeren ha brukt tid på å si
 noe om.


Et tredje område: byråkrati og administrasjon. Stolten-
 bergs første regjering hadde friske fraspark på dette om-
 rådet – kanskje litt inspirert av daværende statsminister
 Tony Blair. Men det ble fort lagt i skuffen etter påtrykk
 fra LO – dessverre. Etter det har ikke Jens Stoltenberg
 eller Arbeiderpartiet på noen som helst måte hatt noen
 ambisjoner om å avbyråkratisere Norge med sikte på å
 sette brukerne, innbyggernes rettigheter, i fokus. Det beste
 eksemplet vi har på det, er jo Nav. Nav er gjenstand for
 en systematisk kritikk hver eneste dag fra titusener av inn-
 byggere som ikke opplever å bli tatt på alvor når de går


inn døren. De opplever å støte på byråkrati, på lovhindrin-
 ger – rett og slett på utfordringer i stedet for å få sine saker
 løst, basert på det utgangspunktet de har, og de problemer
 de møter i hverdagen. Det burde bekymre statsministeren.


Derfor burde det være et mye større fokus på å få refor-
 mert offentlig sektor med sikte på å få den til å bli mer
 publikumsvennlig enn den er.


Så ville det være en fordel om regjeringen snart klar-
 te å få et noe mer avslappet forhold til privat sektor – en
 privat sektor som hele tiden klarer å vise at den kan tenke
 nytt. De klarer å være innovative, og de klarer å få til mer
 for mindre. Det burde være søt musikk i ørene på denne
 regjeringen, som er opptatt av stramme budsjetter og å
 komme tilbake til handlingsregelen. Da burde man også
 være opptatt av å få mest mulig ut av hver enkelt krone
 man bruker på vegne av skattebetalerne. Da bør man slip-
 pe andre til. Da bør man være glad i konkurranse. Da bør
 man sørge for at det er innbyggernes behov som settes i
 sentrum – og la ulike oppgaveløsere konkurrere om deres
 gunst. På alle områder hvor man har gjort dette, har det
 gitt gode resultater. Hvorfor ikke også løsne dette når det
 gjelder helse, omsorg og utdanning, som er de tre områ-
 dene hvor man har et manisk forhold til dette i den rød-
 grønne regjeringen.


I trontalen kommer det noen momenter som jeg har lyst
 til å bruke litt tid på. Det ene er at regjeringen slår fast at
 de vil åpne opp nye leteområder i Barentshavet og/eller i
 Lofoten. Det er litt uklart hvor det kommer, men det er
 i hvert fall et tegn på at SV er i ferd med å tape nok en
 kamp, noe jeg er veldig glad for.


Så til asylpolitikken: Regjeringen varsler spennende
 ting. De varsler bl.a. at de nå vil føre en asylpolitikk frem-
 over som er mer i samsvar med praksisen i «sammenlign-
 bare land». Jeg håper det sammenlignbare landet er Dan-
 mark, for der har vi sett veldig, veldig gode resultater. Jeg
 håper ikke det sammenlignbare landet er Sverige, som er
 et av de få landene i Europa som ennå ikke har tatt en rea-
 litetsdebatt om utviklingen innenfor asylfeltet i sitt eget
 land. Men det kunne jeg godt tenke meg å få et svar på
 fra representanter fra regjeringspartiene i løpet av denne
 debatten: Hva er det man mener med «sammenlignbare
 land», når man sier at man skal føre en asylpolitikk på
 linje med disse landene?


I dag kunne vi våkne opp til nyheten om at mange
 av våre soldater opplever at det blir drevet rovdrift på
 dem, særlig i forbindelse med utenlandsengasjementet i
 Afghanistan. De får for lite hviletid. Det i seg selv er selv-
 følgelig et problem for den enkelte soldat, men det for-
 teller oss jo at utviklingen for det norske forsvar går i
 gal retning. Den måten man har valgt å formulere dette
 på nå gjennom mange år, har vært at man skal moderni-
 sere det norske forsvar. Sannheten er at det er ikke det
 man gjør lenger. Nå driver man en planlagt nedbygging
 på grensen til det uforsvarlige, og det mener jeg denne
 sal bør drøfte langt mer inngående i tiden som kommer.


Vi har et forsvar som trenger å være operativt både hjem-
me og ute, men som ikke finner den nødvendige sam-
menheng mellom de uttrykte ambisjoner og de budsjett-
rammer de får tildelt. Det er ikke en situasjon som kan



(8)fortsette, og det bør bekymre regjeringen mer enn det det
 gjør.


Så er det bare å konstatere at regjeringens store pro-
 sjekt helt siden den berømte månelandingstalen, nemlig
 klimapolitikken – ja, der er de facto alle ambisjoner for-
 latt. Jeg hørte hva statsministeren sa, men når man leser
 trontalen er det veldig vanskelig å få øye på de nye am-
 bisjonene, de klare målsettingene, de konkrete virkemid-
 lene som regjeringen har tenkt å ta i bruk, og kanskje jeg
 kan si det sånn: Kanskje er det like bra.


I fjorårets debatt, for nøyaktig ett år siden, fremmet
 Fremskrittspartiet et forslag om å be regjeringen etablere
 en ordning med et velferds- eller Nav-ombud. Regjerings-
 partiene ba om at det forslaget ble omgjort til et oversen-
 delsesforslag, fordi man åpenbart hadde ambisjoner om
 å gjøre noe med det. Ett år er gått uten at noen ting har
 skjedd. Derfor tar Fremskrittspartiet opp igjen det forsla-
 get i år fordi vi synes det er litt lite etterrettelig fra re-
 gjeringspartienes side når de ber oss gjøre det om til et
 oversendelsesforslag, skaper et inntrykk av at dette vil de
 gjøre noe med, og så har det altså ligget i skuffen siden.


Vi fremmer også en rekke andre forslag, både innenfor
 eldreomsorgsfeltet, hvor vi mener at Stortinget bør få seg
 forelagt en melding, eller en fremdriftsplan, slik at vi kan
 få se hvordan regjeringen har tenkt å nå målsettingen om
 full sykehjemsdekning. Det kan ikke lenger bare være et
 slagord, det må også komme til syne gjennom virkemid-
 ler og realiteter. Det må ikke være en godt bevart hem-
 melighet – særlig av hensyn til alle landets eldre mennes-
 ker som trenger eller vil komme til å trenge omsorg i nær
 fremtid.


Jeg tar med dette opp alle Fremskrittspartiets forslag
 som vil bli omdelt i salen.


Presidenten: Representanten Siv Jensen har tatt opp
 de forslag hun refererte til.


Det blir anledning til replikkordskifte.


Helga Pedersen (A) [10:49:39]:Jeg la merke til at re-
 presentanten Jensen brukte hele sitt innlegg til å snakke
 om regjeringens politikk. Nå skal hun få sjansen til å si
 litt om Fremskrittspartiets politikk.


En av suksessfaktorene bak den norske modellen er
 trepartssamarbeidet som vi har i arbeidslivet, mellom stat,
 fagbevegelse og arbeidsgivere. Gjennom samarbeidet med
 en ansvarlig fagbevegelse har vi i Norge klart å finne
 fram til et nytt, bærekraftig pensjonssystem. Vi klarte å
 finne treffsikre tiltak for å møte finanskrisen, og vi har
 også fått på plass moderate lønnsoppgjør som tar hen-
 syn til den konkurranseutsatte industrien. Fremskrittspar-
 tiet er motstander av landsomfattende tariffavtaler og har
 programfestet at sentrale avtaler, inngått av «monopol-
 lignende organisasjoner», er til hinder for et fritt arbeids-
 marked. I tillegg vet vi at partiet går inn for å svekke
 arbeidsmiljøloven, og stemmer konsekvent imot regjerin-
 gens tiltak mot sosial dumping. Hvorfor vil Fremskritts-
 partiet undergrave det organiserte arbeidslivet som har
 sikret oss høy sysselsetting, stor forutsigbarhet og høy
 produktivitet?


Siv Jensen (FrP) [10:50:52]: Det er jo feil. Frem-
 skrittspartiet vil ikke undergrave det organiserte arbeids-
 livet, men vi ønsker større fleksibilitet, og i motsetning til
 Arbeiderpartiet, som først og fremst lytter til LO, vil Frem-
 skrittspartiet også lytte til de andre organisasjonene, som
 i sak etter sak og på område etter område føler seg tilside-
 satt. De føler ikke at de når frem til regjeringens bord med
 sine standpunkter og synspunkter, som ofte avviker fra de
 standpunktene LO har. Jeg mener faktisk det er viktig å
 lytte også til de arbeidstakerne som er organisert, i tillegg
 til at det er viktig å lytte til de arbeidstakerne som har valgt
 å ikke være organisert, og det er noen av dem også. Po-
 enget er at vi kan fint ivareta pilarene i dette ved å ha et
 trepartssamarbeid – det har ikke Fremskrittspartiet tenkt å
 rokke ved – men vi har også tenkt å låne øre til flere enn
 LO, uten å la dem få lov til å bli sentralstyremedlemmer
 i Fremskrittspartiet av den grunn.


Helga Pedersen (A) [10:51:50]:I forrige replikkrun-
 de etterlyste representanten Jensen lesing fra Fremskritts-
 partiets program, og jeg skal derfor imøtekomme hennes
 ønske. Jeg refererer fra prinsipprogrammet:


«Arbeids, lønns- og ansettelsesavtaler fungerer best
 dersom disse oppnås ved enighet mellom arbeidstaker-
 ne og arbeidsgiverne i den enkelte bedrift. Et slikt sy-
 stem vil bidra til at bedrifter bedre tilpasses opp- og
 nedgangstider. Det vil også være i de ansattes interesse
 å bidra til sikring av arbeidsplasser i Norge gjennom
 midlertidige endringer av lønns- og arbeidsbetingel-
 ser. Gjennom bedriftsmessige oppgjør vil lønningene i
 større grad tilpasses bedriftenes inntjeningsevne.»


Mitt spørsmål til representanten Jensen blir da: Hvor-
 dan kan Fremskrittspartiet påberope seg å være partiet for
 folk flest, samtidig som de har den holdning at den enkel-
 te arbeidstaker selv skal ta regningen hvis en bedrift går
 dårlig, uansett årsak?


Siv Jensen (FrP) [10:52:51]:For det første er jeg glad
 for at Helga Pedersen siterer fra Fremskrittspartiets pro-
 gram, for det er veldig godt skrevet. Det handler i bunn
 og grunn om at det er viktigere for arbeidstakerne i dette
 landet at arbeidsplassen deres består enn at den går under.


Jeg registrerer at flere av de fagorganiserte også tar til
 orde for å gå bort fra kun de sentrale lønnsoppgjørene og
 ta mer hensyn til forholdene ute på den faktiske arbeids-
 plass. Det betyr jo ikke at man ikke skal ha det vernet
 som ligger i dagens lovgivning i forhold til arbeidsledig-
 hetstrygd og andre ting, det står Fremskrittspartiet fullt og
 fast ved. Men det må altså være bedre at folk har en jobb
 å gå til enn at de ikke har en jobb å gå til, og derav bør
 man kanskje være mer opptatt av, i dårlige tider, i bedrif-
 ter som kanskje er i en veldig krevende tid, å finne løs-
 ninger sammen med de ansatte fremfor at man ignorerer
 problemet og håper på at det skal gå over.


Inga Marte Thorkildsen (SV) [10:53:58]:Aller først:


En mulig FrP-fest for åpning av olje i Lofoten vil jeg
avlyse, og jeg ville nok heller ikke begynt å planlegge
vorspielet, var jeg Siv Jensen.



(9)Mye kan bli bedre i Norge. Det er likevel langt fra å
 mene at mye kan forbedres til å mene at Norge bør gjøre
 det meste annerledes, som Fremskrittspartiet mener i sine
 programmer. Verden er inne i en finanskrise, men i Norge
 går det bra. FN mener Norge er verdens beste land å bo i, vi
 er nest best på likestilling, og vi har mye lavere arbeidsløs-
 het enn andre sammenliknbare land. Den norske modellen
 med sterke fellesskapsløsninger, omfordeling, likestilling
 og høy organisasjonsgrad høster anerkjennelse fra stadig
 flere. Men mens verden vil til oss for å lære, vil FrP-erne
 helst ut av landet og tilbake i tid. De vil til Baltikum, til
 republikanerne i USA og til Thatchers England.


Hvorfor dette suget etter å bli som de landene som sco-
 rer dårligst på levekår, og hvor klasseskillene er desidert
 størst?


Siv Jensen (FrP) [10:54:56]:Jeg er helt enig i at vel-
 dig mye er veldig bra i Norge, men jeg tror likevel vi skal
 tillate oss å se litt bak de fasadetallene som ble presentert,
 særlig når det gjelder arbeidsledighet. Det kan godt frem-
 stå slik at arbeidsledigheten i Norge er lav, men virkelig-
 heten er jo at det er et betydelig antall mennesker i dette
 landet i arbeidsfør alder som ikke registreres i arbeidsle-
 dighetsstatistikken, men som ønsker å komme i jobb. De
 er registrert i andre statistikker, de er registrert ved hjelp
 av andre virkemidler. Et eksempel på det er mange av lan-
 dets funksjonshemmede som ønsker å komme i jobb, bl.a.


fordi det lar seg gjøre hvis man fasiliterer hverdagen deres
 noe. Jeg har ikke registrert at regjeringen har vært spesielt
 opptatt av å gjøre noe med det, til tross for at det er tu-
 senvis av mennesker, vel utdannede, som gjerne vil i jobb,
 gjerne vil være ordinære skattebetalere, men som ikke er
 definert som arbeidsledige på den fine, flotte statistikken
 som den rød-grønne regjeringen liker å selge i utlandet,
 men som ikke er helt korrekt.


Ola Borten Moe (Sp) [10:56:11]: I gamle dager var
 det trygdede, alenemødre og nordlendinger som i tillegg
 til bønder og folk i den tredje verden som skulle ta regnin-
 gen for Fremskrittspartiets massive skattelettelser. I takt
 med at Fremskrittspartiet har blitt større, har regningsta-
 kerne blitt færre, og nå er det bare bønder og innbygge-
 re i den tredje verden igjen. Det siste er åpenbart usolida-
 risk, det første er uforståelig og uansvarlig. Det er i dag
 svært mange som investerer millioner og hele sin framtid
 i matproduksjon og landbruk i Norge. Fremskrittspartiets
 politikk vil bety ruin for tusenvis av familier og enkelt-
 individer over hele landet. Hva har de gjort for å fortjene
 det?


Siv Jensen (FrP) [10:56:58]: Når det gjelder finan-
 sieringen av Fremskrittspartiets veldig gode forslag over
 statsbudsjettet, har jeg lyst til å minne representanten Bor-
 ten Moe om at Norge i motsetning til nesten alle andre land
 går med store overskudd som det er fullt mulig å investere
 i vårt eget land fremfor å la være å gjøre det.


Så til landbrukspolitikken: Når Fremskrittspartiet tar til
 orde for en omlegging av norsk landbrukspolitikk, er ikke
 det først og fremst for å finansiere eldreomsorg eller vei-


bygging. Det er for å frigjøre landets matvareprodusenter
 fra et omfattende byråkrati, et omfattende og krevende lov-
 verk som ikke akkurat skaper den fleksibiliteten og dyna-
 mikken og de tilpasningsmulighetene som norske matva-
 reprodusenter kunne hatt hvis regelverket var mer liberalt.


Dette gjelder ikke bare Norge. Det er mange andre land
 som driver en noe spesiell subsidiepolitikk på det området,
 samtidig som man snakker pent om å gjøre noe med fat-
 tigdommen i den tredje verden. Da kunne man begynt med
 å ta bort tollbarrierene og inkludert de fattige landene i
 verdenshandelen.


Kjell Ingolf Ropstad (KrF) [10:58:14]:Eg lytta nøye
 til representanten Siv Jensen då ho snakka om enkeltmen-
 nesket sin fridom og trua på det enkelte menneske. Ein av
 dei mest grunnleggjande fridomane er jo nettopp retten til
 å tru og til å uttrykkje si tru. Dagens regjering har gong på
 gong valt å sjå vekk ifrå alt det positive kristne og religiøse
 organisasjonar har å bidra med i samfunnet – omsorg for
 sine medmenneske osv. Ein har sett trusfridomen bli trua
 gjennom t.d. ønsket om å styre kyrkja sin liturgi i tilkny-
 ting til ekteskapslov, ein ser det i frivillige organisasjonar,
 ein ser det i arbeidsmiljøloven osv. Framstegspartiet har
 fleire gonger teke til orde for å innsnevre truande sin rett
 til å uttrykkje si tru, alt ifrå hijab til prangande religiøse
 kors eller symbol.


Mitt spørsmål til Siv Jensen er: Er Siv Jensen og Fram-
 stegspartiet med på å sikre religionen sin plass i det of-
 fentlege rom og enkeltmennesket sin rett og fridom til å
 uttrykkje og utøve si tru?


Siv Jensen (FrP) [10:59:18]: Jeg ble litt i stuss når
 Kristelig Folkeparti nå velger å ta en replikk på Frem-
 skrittspartiet, for jeg trodde kanskje det betydde at de nå
 beveger seg bort fra et ikke-sosialistisk samarbeid. Men
 da jeg hørte tonen i spørsmålet, er det verdt å merke seg
 at mange av de problemstillingene som Kristelig Folke-
 parti nå tar opp i replikken, finner de større dekning for
 i samarbeid med Fremskrittspartiet enn med noe annet
 parti i Stortinget. Det bør jo borge for et godt samarbeid
 fremover.


Så til dette med hijab: Jeg kan ikke med min beste vilje
 forstå hvorfor det å bære hijab først og fremst dreier seg
 om å uttrykke tro. Slik jeg ser det, er hijab først og fremst
 noe av det mest kvinneundertrykkende virkemiddel som
 finnes. Ingen skal fortelle meg at de fleste kvinner som i
 dag bærer hijab, særlig i land langt borte fra oss selv, gjør
 det frivillig, gjør det først og fremst som et uttrykk for
 tro. De gjør det av helt andre årsaker, de gjør det fordi de
 lever i samfunn som dyrker det å undertrykke kvinner. Jeg
 mener det er noe vi må slåss mot med nebb og klør.


Trine Skei Grande (V) [11:00:40]: I fjor da vi
hadde trontaledebatt, var det like før København-topp-
møtet. Mange av oss hadde med i aftenbønnen at det
skulle gå bra. Det gjorde det ikke, og Fremskrittspartiet
bejublet det i dette huset. Jeg stilte spørsmål til repre-
sentanten Jensen, ikke én gang, men faktisk to ganger, i
løpet av trontaledebatten i fjor. Jeg syntes ikke jeg fikk



(10)noe svar, så jeg prøver igjen: Finnes det menneskeskapte
 klimaendringer?


Siv Jensen (FrP) [11:01:14]:Det er helt riktig at Kø-
 benhavn var på dagsordenen i fjor. Det ble også aktua-
 lisert fordi Fremskrittspartiet selv fremmet et forslag om
 løpende å få en statusrapport fra regjeringen i Stortin-
 get. Det ble gjort om til et oversendelsesforslag, og det
 førte faktisk frem, slik at Stortinget ble informert om
 posisjonene.


Men det vi har sett i ettertid, er at det ikke førte frem.


Regjeringen skriver selv i trontalen at den ikke har noen
 som helst tro på det neste toppmøtet, og spørsmålet er:


Når kan vi påregne et toppmøte som faktisk gir resulta-
 ter? Det det forteller meg, er at det handler om veldig mye
 mer. Men i Norge kommer dette først og fremst til uttrykk
 gjennom floskler, ord og uttrykk og langt mindre gjennom
 handling.


Fremskrittspartiet har for lengst erkjent at det eksiste-
 rer klimaendringer. Så er spørsmålet: Er det vi mennesker
 som står for dem alene, eller kan det også hende at naturen
 går sin gang og bidrar til at det skjer?


Presidenten:Replikkordskiftet er omme.


Erna Solberg (H) [11:02:38]: Norge er for de aller
 fleste et godt land å bo i. Det var det da de rød-grønne
 overtok i 2005, og det kommer sikkert også til å være det
 når de rød-grønne går av i 2013.


Men Norge forblir ikke et godt land å bo i hvis ikke vi
 jobber for det. Vi må ta tak i de største utfordringene og de
 viktigste oppgavene. For den erkjennelsen som må ligge
 over oss alle, er at vi har ti år på oss før statens inntekter
 blir mindre enn statens utgifter, hvis vi ikke tar grep for å
 øke inntektene nå. Det vil være en helt ny virkelighet for
 et land som i flere årtier har vært medlem av en eksklusiv
 klubb av land velsignet med store naturressurser, som har
 gitt oss store, stabile overskudd på budsjettene.


Land som over tid har levd med store underskudd på
 statsbudsjettene, opplever i dag å måtte gjøre tunge og
 vanskelige omstillinger. Massive kutt i velferdsgodene,
 massearbeidsløshet og sosial uro preger mange av de lan-
 dene. Da skal vi huske på at oljefondet ikke vil være en
 evig beskyttelse mot å måtte gjøre omstillinger. Oljefon-
 det utsetter problemene, men det løser ikke fremtidspro-
 blemene til Norge.


Jeg tror at hver generasjons politikere i fremtiden vil
 bli målt på hvilken evne de har hatt til å ta fremtidsut-
 fordringene på alvor, ikke bare tilby nye ting hvert eneste
 år og i hver valgkamp, men hvordan de klarer å forbere-
 de landet på de utfordringer som kommer fremover. Hvis
 ikke vi nå tar fatt på de omstillingene som kreves, og tar
 denne utfordringen på alvor, vil vår generasjon være den
 første som overlater landet til våre etterkommere i dårli-
 gere forfatning enn det vi har fått fra dem som var før
 oss.


Høyres ambisjon er å skape et samfunn med mulighe-
 ter for alle, fordi vi vet at den skaperkraften som ligger hos
 enkeltmenneskene, muligheten til å løfte seg gjennom ar-


beid, kreativitet og innsats, er den viktigste formuen dette
 landet har, og at det er veien videre hvis vi skal sørge for
 å møte omstillinger og endringer i vårt samfunn.


Men det er også viktig at det ikke bare dreier seg om
 dem som er sterke og kan bruke et større mulighetsrom
 selv, det dreier seg også om å hjelpe alle til å bruke talen-
 tene sine. Jeg var for noen dager siden på en konferan-
 se hvor Thorbjørn Jagland talte. Han avsluttet sitt innlegg
 med å si: Det å gi folk muligheter dreier seg i dag også
 om å gi folk skreddersøm, å gi dem tiltakene som gjør
 at de kan bruke sine muligheter. Det var en tale til funk-
 sjonshemmede, men det er like viktig for alle grupper i
 vårt samfunn at det ikke bare er de generelle, men også
 de målrettede tiltakene som bidrar til å skape samfunnet
 som gir muligheter for alle.


Det er lett å snakke om utfordringene fremover, men
 det er handling som er nødvendig for å løse dem. Da er det
 viktig å understreke at vi har muligheten til å vise handling
 de neste ti årene. Det er nemlig sånn at vi har et fantastisk
 mulighetsrom hvis vi sørger for å fokusere på hvordan vi
 skal få vekstfremmende investeringer innenfor utdanning,
 forskning og infrastruktur, og skattereduksjoner, og sam-
 tidig sørge for et velferdssamfunn som gjør at hver enkelt
 kan bruke mulighetene sine.


Verden rundt oss går raskere hver eneste dag. Da blir
 det noe smått over en norsk politisk debatt som ofte pre-
 ges av at man er fornøyd med å ha brukt én krone mer
 enn et annet parti. Vi må klare å løfte blikket mer, og vi
 må endre den politiske kursen.


For Høyre er det viktig at vi får mer kunnskap i sko-
 len. Vi kan ikke ha lavere ambisjoner for våre barn enn de
 har for seg selv, og små barn har store ambisjoner. De vet
 de kan mye hvis vi hjelper dem på veien – med bedre læ-
 rere, styrkede basisfag, fokus på resultater fra første sko-
 ledag og oppover. Bedre kunnskap og mer forskning er
 nødvendig hvis vi skal styrke Norges konkurransekraft.


Og så må vi fokusere på å skape mer, ikke fokuse-
 re på å skatte mer. Vi må investere i fremtidens velferd
 gjennom verdiskaping og vekst. Små og mellomstore be-
 drifter trenger mindre skatt og mer å rutte med for at de
 skal kunne skape de jobbene som bidrar til å gjøre sam-
 funnet bærekraftig fremover. Og folk må få en ny sjanse
 til å komme tilbake til arbeidslivet, slik at de klarer seg av
 egen kraft – delta og bidra i samfunnet og gi seg selv den
 selvrespekten det er. Mange får større problemer enn de
 hadde trengt i et samfunn som har så mange som kunne
 jobbe litt, men som står utenfor.


Så kommer vi ikke forbi at vi er nødt til å forbedre
 offentlige sektor. Norge er jo verdensmester i pengebruk,
 men vi er ikke verdensmestre i resultater på mange av de
 områdene vi bruker mye penger på. Det gjelder både hel-
 sesektoren og skolesektoren. Svaret på utfordringene er
 altså ikke mer sløsing med skattebetalernes penger, men å
 skape nye løsninger som gjør at vi får bedre resultater for
 de pengene vi bruker, og gi flere valgmuligheter, sånn at
 brukerne får mer makt, og sånn at man kan klare å lage
 den skreddersømmen som er nødvendig.


Det er noen som forsøker å si at det blir for mye snakk
om omstilling og endring når Høyre snakker om politikk.



(11)Av og til gjør vi det, vi snakker om pragmatiske løsninger,
 hvordan vi kan skape større rom. For meg er det et tan-
 kekors at en konkurranse om renhold og kantinedrift i sy-
 kehusene kan frigjøre 3 mrd. kr. Det kan bety at 150 000
 flere pasienter i Norge kan behandles. Det er kanskje litt
 kjedelig å høre på sånt, men det er faktisk helt nødvendig
 for en politiker. Hvis ikke går mange pasienter glipp av
 muligheter. Eller offentlige innkjøp kan gjøres på smarte-
 re måter og kanskje spare oss for 20 mrd. kr i året. Der-
 for er vi nødt til å se på omstilling og endringer og bruke
 skattebetalernes penger bedre.


Men vi må også slippe alle gode krefter til, for på
 mange områder holder det ikke hvis det bare er offentlig
 sektor som skal løse utfordringene våre fremover. Samar-
 beidet med ideelle og private for å gi brukerne bedre kva-
 litet i tjenestene, større mangfold og mer valgfrihet bidrar
 til et bedre samfunn. Det er private aktører som har bidratt
 til å sørge for full barnehagedekning og gode barnehager.


Derfor vil Høyre, i motsetning til regjeringen, samarbeide
 med private for å bedre sykehjemsdekningen, gi raskere
 helsehjelp og raskere bygging av vei og jernbane.


Vi må altså endre kursen hvis vi skal løse de utford-
 ringene vi står overfor. Hvis ikke skyver vi ansvaret og
 problemene over på andre og på de neste generasjonene.


Fremtidens velferd krever også et solid økonomisk fun-
 dament å hvile på. Det er utgangspunktet for at Høyre fører
 og alltid kommer til å føre en ansvarlig økonomisk poli-
 tikk. Det gjenspeiler seg også i at vi i budsjettene priori-
 terer infrastruktur, skole, forskning og utvikling. Å ta hvi-
 leskjær innenfor disse områdene har sin pris på lang sikt.


Det blir lavere verdiskaping og mindre velferd. Vi vil føre
 den motsatte typen politikk, en politikk for å sikre varig
 velferd gjennom økt vekst, ikke bare gjennom skatteøk-
 ninger. Det gjør vi fordi økonomisk vekst er et mye mer
 solid fundament å skape sikringen av velferd på enn det å
 øke skattene. Å prøve å sikre varig velferd gjennom økte
 skatter er som å bygge slott på sandgrunn nær tidevannet:


Når tidevannet kommer, forsvinner slottet.


I fem år har vi hørt mye skryt om hvor mye penger
 regjeringen bruker på ulike formål, som om sosialt enga-
 sjement eller omsorg for velferden kan måles i pengebruk
 eller i store ord. Jeg vil nå, etter fem år, utfordre regjerin-
 gen til å snakke om hva de har oppnådd med sitt historisk
 høye pengebruk, hva de har oppnådd innenfor helse, eldre-
 omsorg, rusomsorg, fattigdomsbekjempelse og barnevern.


Kjære statsminister, dette er faktisk statens ansvar, ikke
 kommunenes! I det replikkordskiftet man nylig hadde,
 hørtes det ut som om det var kommunene som hadde ned-
 lagt tilbud. Nei, det er staten, under Jens Stoltenbergs le-
 delse som statsminister, som har nedlagt disse tilbudene.


Og vi vil gjerne se på fasiten av det som har skjedd. Hel-
 sekøene har økt, der er det nå 248 000. Økningen er på
 53 000. Ventetidene har økt. Det står over 4 000 rusav-
 hengige og venter på behandling. Det er en økning på 350
 de siste to årene. Listen er altså lengre på dette området.


Er det disse resultatene som gjør at regjeringen snakker
 om en samfunnsmodell som man advarer mot å gjøre den
 minste lille endring på? Jeg tror det trengs en ny kurs for
 å oppnå bedre resultater for de pengene vi bruker.


Presidenten:Det blir åpnet for replikkordskifte.


Helga Pedersen (A) [11:13:05]:Den norske modellen
 har bidratt til at vi lever i et samfunn med små forskjel-
 ler og lav ledighet, og den har sikret oss god økonomisk
 vekst.


Høyre har den siste tiden prøvd å framstille seg selv
 som et velferdsparti, og også forsøkt å skape den fram-
 stilling at regjeringens politiske farge betyr ingen ting når
 det gjelder den norske modellens framtid. Derfor kan det
 være på sin plass å minne om at den norske modellen hvi-
 ler på tre stolper – et skattenivå som kan finansiere de
 velferdsordningene vi har i Norge, en sterk offentlig sek-
 tor og et godt trepartssamarbeid i arbeidslivet. Vi ser at
 Høyre gjentatte ganger går til angrep på alle disse tre stol-
 pene. De vil ha store skattekutt, til tross for at represen-
 tanten Solberg nå i sitt innlegg selv pekte på utfordringe-
 ne med å finansiere framtidens velferd. Bare det å fjerne
 formuesskatt og arveavgift tilsvarer drift av 18 000 syke-
 hjemsplasser. Så mitt spørsmål er: Hvordan kan Erna Sol-
 berg hevde at den norske modellen vil bestå uansett, når
 hennes eget parti systematisk angriper hele modellen?


Erna Solberg (H) [11:14:18]:Det er slående at Arbei-
 derpartiet aldri snakker om at det viktigste fundamentet
 for den norske modellen er at vi skaper økonomisk vekst.


Det er det som gir grunnlaget for om vi kan finansiere
 eller ikke. Når vi sier vi skal fjerne enkelte skatteformer,
 er det fordi det vil bidra til større økonomisk vekst.


I dag har Arbeiderpartiets parlamentariske leder en ar-
 tikkel hvor hun forteller hvor fælt alt er i Sverige, og at
 Høyre egentlig vil gjøre akkurat det samme. De siste fire
 kvartalene har Sverige hatt større økonomisk vekst enn
 Norge. I andre kvartal i år har de en vekst på 4,5 pst.,
 høyest i Europa. Vi har en vekst på 0,9 pst. Forskjellen,
 3,6 pst. – ja, vet dere hva? – betyr i løpet av en liten periode
 det dobbelte av det antall sykehjemsplasser regjeringen
 har som målsetning frem til 2005. Den typen økonomisk
 vekst, som kan oppnås gjennom en god skattepolitikk og
 bidra til flere arbeidsplasser, sikrer velferden bedre enn
 Arbeiderpartiets status quo-tankegang.


Helga Pedersen (A) [11:15:26]: Det er grunn til å
 minne om noen grunnleggende forskjeller mellom den ut-
 viklingen vi har hatt i Norge under rød-grønn regjering,
 og i Sverige under Moderaternas styre. I Sverige er ung-
 domsledigheten på 25 pst. Den generelle arbeidsledighe-
 ten er på 8 pst. I Norge er den på 3 pst. De skattelettene på
 100 mrd. kr som den borgerlige regjeringen i Sverige har
 gjennomført, har bl.a. resultert i at 25 000 ansatte innenfor
 helse, skole og omsorg har måttet ta sin hatt og gå. Bare
 innenfor skolevesenet har det forsvunnet 3 000 lærere på
 under ett år. Så mitt neste spørsmål til Erna Solberg er:


Kan Høyre vise meg det landet som har gjennomført store
 skattekutt, som har mindre forskjeller mellom folk, mer
 velferd og høyere produktivitet enn det vi har i Norge?


Erna Solberg (H) [11:16:21]:Unnskyld at jeg sier det,
men jeg synes det er en litt fordummende politisk debatt



(12)hvis vi i Norge ikke anerkjenner at hoveddelen av forskjel-
 lene mellom Norge og mange andre land gjennom finans-
 krisen dreier seg om oljeinntekter og om den ressursen vi
 har knyttet til det. Den dreier seg ikke om den politikken
 som er ført i Norge – en politikk som vi for øvrig i store
 trekk har vært enige om at vi skulle gjennomføre.


Men så tilbake igjen til den svenske situasjonen. For
 når de har 4,5 pst. vekst og vi har 0,9 pst. vekst, er jeg
 helt sikker på at man vil se andre tall når det gjelder læ-
 rere i skolen i Sverige, andre tall når det gjelder velferds-
 satsingen. For det som skjer når man har 4,5 pst. vekst i
 en økonomi, er faktisk at skatteinntektene til kommunene
 øker. Muligheten for å utvikle velferden blir større. Derfor
 er vårt utgangspunkt noe annet. Vi sørger for bedre øko-
 nomisk vekst. Dermed får vi rom for å utvikle velferden
 fremover. Kanskje om ett år kan det være sånn at Arbei-
 derpartiet synes argumentene når de peker på Sverige, var
 litt dårlige.


Bård Vegar Solhjell (SV) [11:17:38]:Representanten
 Erna Solberg har hatt stor suksess i det siste, vil eg seie,
 med å leggje retorikken kraftig inn mot sentrum og un-
 derstreke ein politisk retorikk om at vi er alle samde om
 dei store prosjekta og korleis vi skal skape for tida etter
 oljen – velferdspartiet Høgre – og i innlegget her no at vi
 må bruke pengane så godt som mogleg. Eg er einig i alt
 det. Så eg trur kanskje at kva for velferdspolitikk vi skal
 føre, er den debatten vi faktisk kan føre i Noreg.


Representantane Røe Isaksen og Astrup skreiv for
 nokre år sidan i ei bok at det store fleirtalet av dei som
 mottek velferdstenester i Noreg i dag, har ikkje bruk for
 det. Vi blir alle oppmoda til å «leve et liv i ansvarsløs-
 het fordi fellesskapet skal ta hånd om alle våre ønsker og
 behov».


Og representanten Astrup held fram i DN i 2009:


«For oss er ikke velferdsstatens mål at den skal gjøre
 mer for stadig flere; da vil resultatet være flere klienter
 og færre som står på egne ben.»


Er representanten Solberg samd i eit slikt syn på korleis
 velferdsstaten fungerer?


Erna Solberg (H) [11:18:46]:Jeg er enig i et syn som
 sier at det viktigste i et samfunn er at færrest mulig trenger
 hjelp fra det offentlige for å klare livet sitt. At flest mulig
 står på egne ben, at flest mulig er i en trygg jobb, og at
 de får muligheten til å utvikle seg, er jo det ønsket vi alle
 burde hatt. Og det er det jeg leser ut av det bl.a. Torbjørn
 Røe Isaksen sier. Jeg ønsker meg flere funksjonshemme-
 de tilbake igjen i jobb og uavhengig av uføretrygden, og
 at de trenger et minimalt tilbud av hjelp for tilrettelegging
 for å være der. Jeg trodde noe vi var enige om skulle være
 målsetningen, var at velferdsstaten skal være mest for dem
 som trenger den mest, men først og fremst være en tram-
 poline og ikke et nett som klamrer seg rundt deg – en tram-
 poline som gjør at du kommer tilbake igjen til arbeidsli-
 vet, og kan være uavhengig. Fordelen med det er at da har
 vi større rom for å hjelpe dem som absolutt alltid kom-
 mer til å trenge hjelpen mest, de som ikke har en mulighet
 til å komme tilbake igjen til arbeidslivet, fordi de ikke er


funksjonsdyktige nok, fordi de er så syke at de trenger mer
 omsorg. Vi har mange ambisjoner om å utvikle omsorgen
 i vårt samfunn for de gruppene som trenger det mest.


Bård Vegar Solhjell (SV) [11:20:00]:Det trur eg var
 ein veldig spesiell lesing av setningane at det store fleir-
 talet av dei som mottek velferdstenester i Noreg i dag,
 har ikkje bruk for det, og vi blir alle oppmoda til «et liv
 i ansvarsløshet». Barnehagar, skular, skulefritidsordninga,
 helse og eldreomsorg er velferdstenester. Meiner represen-
 tanten Solberg at vi bør ha færre som brukar barnehagar,
 videregåande skular og alle dei andre tilboda her? Det trur
 eg eigentleg ikkje ho gjer. Men det er antakeleg ein djup
 sprik mellom det ønsket om nedbygging av velferdsstaten
 som mange på høgresida har, og Høgres nye retorikk. Så
 eg gjentek spørsmålet mitt: Er det slik at ho er einig i at
 det store fleirtalet ikkje treng velferdstenestene, og at vi
 lever eit liv i ansvarsløyse?


Erna Solberg (H) [11:20:48]: Da skal jeg oppklare
 en åpenbar misforståelse hos representanten Bård Vegar
 Solhjell. Jeg tror vi definerer velferdsstaten litt forskjel-
 lig. Jeg oppfatter utdanning først og fremst som en sam-
 funnsinvestering i at mennesker får muligheter fremover.


Jeg oppfatter det å gi god kunnskap og kompetanse som en
 viktig investering vårt samfunn gjør for å løfte oss frem-
 over. Du kan kalle det velferdsstaten, vi kaller det en del
 av velferdssamfunnet. Men vi er opptatt nettopp av en god
 skole. Derfor har vi ambisjoner om at flere skal gjennom-
 føre skolen, at flere skal lære å lese og skrive. Det er en
 skam at vi gjør for lite for de voksne som har gått ut av sko-
 len uten å ha lært å lese og skrive, slik at de ramler uten-
 for. Derfor er vi opptatt av når vi sier muligheter for alle,
 at det samfunnet vi skal skape, skal utruste enkeltindivi-
 det til å bli mest mulig uavhengig gjennom at vi gir dem
 kompetanse, kunnskap og evne til å klare seg selv, evne til
 å betale regningene sine neste måned. Så kan det være at
 vi bruker ordene litt forskjellig. Men hvis jeg skal bruke
 f.eks. Audun Lysbakkens gamle tanker som rettesnor for
 hva SV mener i dag, så får vi en morsom debatt.


Ola Borten Moe (Sp) [11:22:14]:Jeg vil takke Erna
 Solberg for det jeg på mange vis oppfattet som et ansten-
 dig innlegg i god Høyre-tradisjon. Det var en grei virke-
 lighetsbeskrivelse både når det gjaldt at Norge var et godt
 land å bo i, og ikke minst at inntektene blir mindre enn
 utgiftene i nær framtid. Løsningene, ifølge Høyre, ligger i
 nøktern offentlig pengebruk, forsiktig forandring og om-
 stilling i tråd med konservativ ideologi. Målet er å overla-
 te et bedre samfunn til neste generasjon og å slippe gode
 krefter til.


Så langt alt godt. Men så blir da det store spørsmålet:


Hvor kommer Fremskrittspartiet inn i dette bildet? Det er
et parti som har stilt seg utenfor alle store forlik. Det er et
parti som kombinerer norgesrekord i økte utgifter med re-
duserte skatteinntekter. De representerer et fundamentalt
brudd med mye av den felles politikken Solberg snakker
om, og dermed også med Høyres egen politikk. Hva blir
fasit? Kan Erna Solberg garantere for at de brede forlike-
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